
You know more than what you think you know, just as you know less than what you want to know 
Lord Henry, The Picture of Dorian Gray 
 
Molt bona tarda, amics, professors, família, degans, Sra. Presidenta del Consell Social i 
Rector Magnífic de la Universitat. 
 
És una satisfacció personal poder ser present en aquest memorable acte i, en especial, 
felicitar-vos a tots després d’haver obtingut la vostra llicenciatura i diplomatura, 
respectivament. 
 
Molt hem parlat al llarg d’aquests cursos dels nostres estudis, emmarcats en una Facultat 
que porta el nom de Ciències Econòmiques i Socials. La discussió començava per la 
mateixa definició de la nostra disciplina: per als més escèptics, perquè no acaba de ser 
ciència: per als més progres, perquè no és suficientment social. Una ciència social? Existeix 
com a tal? I tant. Disposem de mètodes i d’eines tan potents i vàlids com els de qualsevol 
altra ciència natural; a la vegada, els nostres estudis no poden deixar de ser socials per se ja 
que basen molts dels seus postulats i teories en el mateix comportament humà, en les 
decisions que prenem, les coalicions que formem o els preus que establim. 
 
Passats, però no oblidats, han quedat els diàlegs sobre si els estudis són o no són un bon 
senyal en aquest món de mercats imperfectes, sobre si representen un cost que s’ha 
d’incórrer bé per diferenciar-se dels altres bé per adhesió al coneixement, sobre si les 
classes en tenen suficient amb un nivell corresponent al mínim comú denominador o si, al 
contrari, persegueixen atendre les demandes dels alumnes més interessats. 
 
Acabo de tornar de l’Àfrica subsahariana, aquesta part del món oblidada que torna a estar 
d’actualitat quan bandits d’ultramar decideixen entrar en acció. Des de Kenya he seguit les 
truculentes històries de pirates i segrestos. En una de les regions més deprimides de tot el 
planeta, un economista acabat de graduar no pot deixar de preguntar-se perquès i comença 
a buscar relacions de causalitat, per acabar adonant-se que l’exercici economètric 
transcendeix els nombres: falla l’imperi de la llei, flaquegen les institucions, domina la 
desconfiança, reina el desordre... No es tracta de 1984 sinó d’un escenari real en què ni els 
mercats poden néixer ni la mà invisible pot encarregar-se de la resta. 
 
No culpo aquells que es van quedar amb la mera notícia de l’Alakrana i els seus 
pescadors, sinó que els desitjo sort; ara bé, per als qui vau fer una anàlisi més profunda i 
crítica de la situació, la que no recullen els diaris ni les discussions del Congrés: 
enhorabona per haver estat suficientment valents com per aplicar els coneixements que heu 
après i ser capaços d’expressar la vostra opinió. 
 
Aquesta capacitat d’anàlisi de què disposem ara és el resultat del nostre esforç, d’hores 
d’estudi, de moltes lectures i seminaris però també és el producte de la dedicació dels 
professors de la Universitat Pompeu Fabra. Un professorat exigent, i em consta que també 
compromès, el qual busca l’excel·lència en l’educació, criteri que compartim, reconeixem i 
agraïm una vegada més. 
 



Em sembla que aquesta és una ocasió apropiada per fer una avaluació del que ha suposat el 
nostre pas per la Universitat. Avaluació, que no pas valoració, ja que em quede amb 
l’anàlisi positiva per a aquesta nit; demà segurament em penediré de no haver entrat en la 
sempre més controvertida vessant normativa. 
 
Per això, propose un simple exercici: imaginem que ens trobem de nou al maig del 2005, a 
l’última classe de batxillerat. Tots nosaltres ja hem pres la decisió sobre els estudis que 
volem fer: ADE, Economia o Empresarials. En aquest escenari, un ens totpoderós decideix 
mitjançant una loteria qui pot entrar a la Pompeu i qui no, perquè només hi ha places per a 
la meitat de nosaltres. Reconec que hauria de considerar tots els supòsits necessaris però 
segurament m’excediria en el temps i aquest minut de prolongació afecta molt 
negativament la utilitat agregada dels aquí presents. A més, ja sabem de què pateéis aquesta 
ciència –sense els supòsits necessaris un no és capaç d’avançar, i amb massa supòsits, 
simplement no aconsegueix explicar res. 
 
Reprenc el joc hipotètic de la sort i després de procedir, s’extreu el següent resultat: 

• Els estudiants asseguts a l’esquerra d’aquesta sala cursen la carrera que desitgen. 
• Els asseguts a la dreta, desafortunadament, es queden privats de l’educació que 

havien somiat. 
 
L’objectiu d’aquesta avaluació aleatòria no és altre que mesurar l’impacte que l’estudi en 
aquesta universitat ha tingut, i més probablement tindrà, sobre nosaltres. En altres paraules, 
trobar en què es diferencien els graduats de la Pompeu Fabra d’un grup d’estudiants que, 
amb idèntiques característiques, no va entrar a la universitat. Quan ens tornéssim a trobar 
quatre anys més tard, ambdós grups, que a priori eren idèntics, comptarien ara amb unes 
diferències significatives pel que fa a les probabilitats de trobar feina o una remuneració 
ajustada a la seva formació... Se m’oblidava una qüestió clau: “ajustant per la crisi”. 
 
Hem de reconèixer que la loteria no és un exercici hipotètic: loteria d’haver nascut en el si 
d’una família que ens ha donat suport en la nostra decisió, que ha apostat pel nostre èxit i 
que avui celebra amb nosaltres la culminació de moltes hores de feina. 
 
La lliçó que hem de treure’n té a veure amb els beneficis, presents i futurs, que l’obtenció 
del nostre títol de la Universitat Pompeu Fabra, una institució de prestigi, suposa i també 
està relacionada amb el compromís que hem adquirit per buscar l’excel·lència, aplicar-la i 
mantenir-la. 
 
Quan em van demanar de preparar aquest discurs em vaig sentir afalagada. Em fascina allò 
que he estudiat. Aquesta tarda hauria d’haver parlat en nom de tots els estudiants que ens 
graduem: demane perdó per les omissions o biaixos en què hagi pogut incórrer. 
 
Finalment, voldria agrair la vostra presència, felicitar-vos per aquest merescut 
reconeixement i, sobretot, desitjar-vos molta sort i èxit en aquesta nova etapa que 
comença. Bona nit i moltes gràcies. 
 


